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Čapí rodince se daří 

 Příběh čapích rodičů na hnízdě ve Zbelítově sledoval vloni 

díky online kameře snad každý. Čapí rodiče Čenda a Ivetka byli ve 
své rodičovské premiéře velmi populární a stali se celebritami. 

Vloni ze třech snesených vajíček a následně vylíhnutých mláďat 
zůstalo při životě jenom jedno —Zuzanka. Koncem srpna celá  
rodinka odletěla do teplých krajin. Letos na jaře se čápi             

do Zbelítova vrátili a založili početnou rodinu. 

 První přiletěl 9. dubna čáp Čenda. Díky kroužku se ví, že jako 
mládě byl okroužkován 19. června 2020 v obci Slavoňov u Kovářova. 

Jeho partnerka Ivetka přistála na hnízdě jen o den později. Pár   
vůbec neztrácel čas a začalo páření. Nádherné, procítěné a pro oko 

fotografa velmi fotogenické. I tohle mohli diváci online sledovat      
v přímém přenosu díky kameře, umístěné nad hnízdem. Následkem 
namlouvání snesla Ivetka 16., 17., 20. a 22. dubna dohromady čtyři 

vajíčka. 

 Od té doby rostou čápata jako z vody, sílí a učí se. Oba rodiče 
jsou starostliví, pečliví a z lidského pohledu velmi zodpovědní.        

V neděli 23. června byla všechna čtyři mláďata okroužkována pro 
budoucí identifikaci. Nebude dlouho trvat a čápata sama vylétnou    
z hnízda. Naučí se lovit a postupně se budou připravovat na podzim-

ní odlet za teplem. Kdo by chtěl zbelítovské čapí hnízdo sledovat 
online, stačí otevřít www.twitch.tv/capihnizdo1. Na jiném odkazu  
www.capizbelitov.cz  lze prohlížet alba s pořízenými fotografiemi, 

videi, připojit se k živému vysílání nebo si pročíst historii čápů       
ve Zbelítově.  

Eva Taterová / foto Pavel Chvojan 

 

 

Obec Zbelítov a ČSŽ Zbelítov 

Vás srdečně zvou  

na 

v sobotu  

od  

venku na prostranství před KD Zbelítov 

občerstvení zajištěno 

 

Po skončení této hudební produkce bude 

od v sálu KD Zbelítov  

Čápátka Natálka, Betynka, Matýsek a Zbelíťáček rostou jako z vody. 

http://www.twitch.tv/capihnizdo1
http://www.capizbelitov.cz
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Informace z obce 

Ze zasedání zastupitelstva  

 
Závěrečný účet obce 

zpráva o výsledku hospodaření 

účetní uzávěrka   

 Zastupitelstvo projednalo závěrečný účet obce za rok 
2023, zprávu o výsledku hospodaření za rok 2023 a účetní   
uzávěrku za rok 2023. Vše schválili bez výhrad.  

 
 K závěru roku vykazoval závěrečný účet na straně    
příjmů 7 459 519,61 Kč, na straně výdajů 4 207 218,78 Kč.           

K 31.12.2023 činil stav finančních prostředků na základním 
běžném účtu obce 3 025 666,55 Kč, hotovost v pokladně činila 

17 518,00 Kč. 

Účetní uzávěrka MŠ Skřítci 
 Náklady a výdaje hospodaření mateřské školy v roce 
2023 byly ve stejné výši a činily 2 237 499,86 Kč.  Tuto účetní 

uzávěrku schválili zastupitelé také bez výhrad. 
 

 
Napojení vodovodu pro Hrejkovice 

 Zastupitelé projednávali návrh dohody o příspěvku      

na údržbu vodovodu mezi obcí Zbelítov a obcí Hrejkovice. Obec 
Hrejkovice se připojí na stávající vodovod na okraji jihozápadní 
části obce Zbelítov. Vodovod odtud povede do níkovické     

vodárny a odtud dále do Hrejkovic. Mezi oběma obcemi byla 
uzavřena Dohoda vlastníků provozně souvisejících vodovodů     
o příspěvku na udržitelnost vodovodu. V ní se obec Hrejkovice 

zavazuje podílet na této udržitelnosti. Po několika návrzích 
Zastupitelstvo obce Zbelítov odsouhlasilo platbu pro obec  
Hrejkovice jednorázovou částkou 15 000 Kč každý rok. 

 
 

Školkovné v MŠ Skřítci 
 Měsíční výše úplaty pro mateřskou školu Skřítci, tzv. 

školkovné se nemění a i nadále zůstává ve výši 250,- Kč za dítě 
na jeden měsíc. 
 

Nabídka elektronické úřední desky 
 Obec dostala nabídku od společnosti Galileo na zřízení 
elektronické úřední desky v obci. S ohledem na vysoké        
pořizovací náklady + montážní práce (obojí cca 170 000 Kč)     

+ měsíční servis softwaru + další poplatek (obojí cca 7 000 Kč 
měsíčně) zastupitelé od nabídky prozatím upustili a tuto    
možnost vzali pouze na vědomí. 

 

Digitálně technické mapy  
 Nová legislativa ukládá krajům a obcím vést Digitálně 
technické mapy. Ty mají zahrnovat dokumentaci o technické   

a dopravní infrastruktuře obce. Například pasportní dokumen-
taci komunikací, veřejného osvětlení, výkresy vodovodu          

a kanalizace. Obcím s touto problematikou může komplexně 
pomoci Sdružení místních samospráv. Zastupitelé proto schváli-
li návrh pověřit Sdružení místních samospráv kompletním    

vypracováním digitálně technické mapy pro obec Zbelítov.  
Paušální poplatek bude činit 12 000 Kč ročně. 
 

Nové židle  
 Do šatny u tělocvičny přibylo 16 ks nových čalouněných 

židlí. Nahradily ty letité, dřevěné často značně poškozené       
a místnost hned vypadá lépe. Návštěvníci mohli změnu zaregis-
trovat například při nedávných eurovolbách. Obec za židle  

zaplatila 19 200 Kč včetně DPH. 
 

 
Výsledky voleb do Evropského parlamentu 

konané na území ČR ve dnech 7. a 8.6.2024 

 

 Počet zapsaných voličů:  283 

 Počet vydaných obálek:  116 

 Počet odevzdaných obálek:  116 

 Platné hlasy:    114 

 Volební účast :   40,99 % 

   

číslo  název strany     počet hlasů 

2 Liberální aliance nez. občanů   1 

3 SPD a Trikolora     2 

4 Mourek – politická strana    2 

6 PRO – Jindřicha Rajchla    2 

9 PŘÍSAHA a MOTORISTÉ    11 

11 Česká republika na 1. místě!   2 

14 ANO 2011      41 

17 SPOLU (ODS, KDU-ČSL, TOP 09)   24 

19 Svobodní      1 

20 Sociální demokracie     2 

21 Starostové a osobn. pro Evropu   8 

23 Česká pirátská strana    1 

26 STAČILO!, KSČM, SD-SN, ČSNS   17 

Chystá se modernizace  

veřejného osvětlení 

 Provoz veřejného osvětlení ve Zbelítově moc úsporný 

není. Navzdory skutečnosti, že zastupitelstvo obce před více 

než rokem omezilo dobu svícení do 22,30 hodin a opět ráno 

od 5,00 hodin. Starosta obce Petr Zelený usiluje v letošním 

roce začít v obci s postupnou modernizací veřejného osvětle-

ní.  Vyměnit ve Zbelítově alespoň část osvětlení a nahradit je 

úspornějším ledkovým. Plánuje nechat si spočítat finanční 

náklady na celkovou modernizaci osvětlení s dotací a bez 

dotace. Zastává názor, že tato a případné další obdobné akce 

je možné realizovat přímo z rozpočtu obce. Bez zbytečné 

administrativní zátěže, projektů, výběrového řízení, kontrol, 

hlášení atd. Samozřejmě, pokud se ukáže varianta s dotací 

výhodnějším řešením, vybere obec raději tu. Celková       

modernizace veřejného osvětlení nejspíš nebude probíhat 

jednorázově, ale postupně v několika etapách. Ta první začne 

na dolní návsi a odtud bude směřovat až k prodejně potravin. 

Celkem půjde  o 30 lamp.      

            Eva Taterová 

Pokus o vloupání 

 V noci z pondělí 27. na úterý 28. května došlo k pokusu        
o vloupání do místní prodejny potravin. Poberta se chtěl nejspíš    

pořádně napakovat, ale nepočítal s alarmem. V okamžiku, kdy rozbil 
skleněnou výlohu se spustil poplach. Žádný lup se tedy nekonal, 

Policie ČR byla u něj cobydup a zadržela ho přímo na místě. Trestný 
čin kvalifikovala jako pokus o vloupání. Ukázalo se, že   pachatel 

nebyl ve Zbelítově na lupu  poprvé. Policejní záznam z obdobné 
noční  návštěvy má už z roku 2015.    

                       -et- 
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Hasiči sbírali staré železí 

 V sobotu 13. dubna uskutečnili místní hasiči tradiční 

sběr železného šrotu. Pro domácí skvělá příležitost zbavit se 

starého nepotřebného a často překážejícího haraburdí a pro 

hasiče příležitost mírně vylepšit rozpočet svého spolku.    

Celkem po vsi sebrali 4,36 tuny starého železí a to činilo      

tři vrchovaté valníky. Za přízeň hasiči všem děkují. 

             -et- 

 

Zdeněk Klásek pokřtil  

už sedmou knihu pohádek 

  

 Galerii M opanovala v sobotu 27. dubna slavnostní  atmosféra. 

Spisovatel Zdeněk Klásek zde křtil svoji další pohádkovou knihu. 

V celkovém výčtu osmou knihu, sedmou pohádkovou. Tu tentokrát 

pojmenoval Jihočeské pohádky 3.  A nechybělo vůbec nic, co ke 

správnému křtu patří. Kmotr, 

kulturní program, dobré občer-

stvení, diváci a ve finále   

prodej knihy spojený 

s autogramiádou. 

  

      Jihočeské pohádky 3 je 

spisovatelovou již   sedmou 

pohádkovou knihou. Autor  už 

vydal     Jedenáct pohádek, 

Dvanáct pohádek, Třináct 

pohádek a také České pohád-

ky. Jihočeské     pohádky 1, 2  

a nyní Jihočeské pohádky 3, 

které volně navazují na dva 

předchozí tituly.  

 

 Zdeněk Klásek je velmi 

činorodý a připravené má další 

pohádkové příběhy. Udělal 

v počítači malou inventuru a 

objevil 14 pohádek. Některé 

hotové, jiné rozpracované 

nebo těsně před svým dokončením. Usoudil, že je škoda  nechat to 

jen tak. Další knížka tedy přijde na svět za rok. Tvrdí, že to budou 

opravdu poslední pohádky. Chce se konečně věnovat jiné své rozepsa-

né knize. Ta mapuje rodinnou ságu členů jedné policejní rodiny   

zhruba před sto lety. Pracovat  na ní začal před deseti lety, ale pak 

psaní z mnoha důvodů pozastavil. Příběh, který chce spisovatel    

divákům sdělit bude seriál. 

 

 Kmotrem Jihočeských pohádek 3 se stal Martin Klásek. Český 

loutkař, hudebník, skladatel a zpěvák. Dlouholetý bývalý interpret 

loutek Hurvínka a Spejbla. Mezi ním a Zdeňkem Kláskem není žádný  

příbuzenský vztah, jen shoda příjemní. Než Martin Klásek v sobotu 

přistoupil ke křtu nejnovější knihy svého kamaráda, předvedl divákům 

s loutkou jazzmena krátké hudební vystoupení. Pražský muzikant, 

skladatel a učitel hudby Miroslav Švec s dcerou Kateřinou zahráli na 

kytary několik jihočeských písniček. „Knížko, leť mezi čtenáře,“  

popřál jí  Martin Klásek.    

         Eva Taterová 

Kultura 

 
Velikonoční koledování  

v ženském provedení 

 Po loňském úbytku koledníků se letos jejich počet  

vylepšil. Bezmála dvacítka se jich trousila od samého rána. 
Pár svých sousedů s velikonočním říkáním pravidelně navště-

vuje i Marie Hrůzová (83). Nohy už jí moc neslouží, ale 
s pomocí chodítka to jde. Její recitace pokaždé potěší. Letos 
je přestupný rok, a tak směla koledovat i děvčata. A toho se 

chytly tři členky místního ČSŽ a vydaly se to mužskému     
pokolení pěkně velikonočně spočítat. Vyzbrojily se velkými 
opentlenými vařečkami, košíkem s lahví vína a hurá do vsi.    

U koho Káťa, Lenka a Radka zazvonily rozjely podívanou jak 
z Hollywoodu. Zajímaly se výlučně o mužskou část domácnosti 
a když se ukázala, sklidila od nich kromě veselé říkačky také 

vařečkovou nakládačku. Oháněly se s nimi jedna radost         
a zkoušely chlapy tak trochu omlazovat. Navrátit jim mladist-
vý elán, chuť a ochotu udělat všechno, co si jejich manželky 

nebo partnerky vymyslí. Zkrátka pěkně zvesela jim takto  
velikonočně znovu dobít životní baterky. Šlo především o to 
vespolek se pobavit a zpestřit tím Velikonoční pondělí          

ve Zbelítově. To se skvěle povedlo, tak repete zase za čtyři 
roky. 

A takto pěkně zvesela se do toho kolednice pustily: 

         -et- 

Zdeněk Klásek a Martin Klásek. 

 

 

„Hody hody doprovody, 

my jsme členky svazu žen, 

přišly jsme k vám na koledu,  

bez ní nikam nepůjdem.“ 

 

„Vařečky a pentle máme, 

na zadek vám s nimi dáme. 

vajíčka si schovejte 

a radši nám nalejte.“ 

Kolednice Kateřina Erfaňuková, Lenka Řehořová a Radka Přibylová. 

 

 

„Hospodyně je hodná paní, 

já mám pro ni přání, 

do chalupy  

požehnání, zdraví a pohodu, 

hospodáři  

obilíčka plnou stodolu.“ 

 

„A když mi dáte  

do košíčku po vajíčku, 

tak vám řeknu 

 ještě jednu koledu.“ 

 

„Já mám velkou metličku 

na Rózu i Stázičku, 

na hospodyni metlu schovám, 

tu nemám na ni,  

k té bych se raději  

pozval na snídani.“ 

Kolednice Marie Hrůzová 



Kultura 
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 A ještě dál jiná nabádala kolegyně k letu: „Moje 
milá děvčata, nachystejte košťata, nadešel ten slavný den, 

kdy nám je let povolen.“ Jinde v dětské vaničce avizovala 
babizna, že pojede do Karlových Varů pořádně se prohřát.  

 A jak to s nimi dopadlo? Patnáctka z nich shořela    
na malé hraničce na louce pod mateřskou školou. Naložil   
a svezl je sem Jirka Šrámek s Lídou Přibylovou, zakladatel-

kou této tradice. Letos byl na poslední chvíli vydán zákaz 
pálení ohňů kvůli větru, a tak se pálil jen malý oheň. 
 

Májka a nápisy vápnem 
 Hasiči i letos vztyčili nazdobenou májku a do rána jí 

uhlídali. A ani letos nechyběly nápisy vápnem na silnici      
a  pořád se neví, kdo je jejich autorem. Spekulovalo se 

hodně, neodhalilo nic. Každopádně 1. května ráno spatřili 
mnozí před svým domem tučný bílý nápis, který je v mnoha 
případech přesně vystihoval. Třeba před obchodem s potra-

vinami: „V naší místní prodejně, tam se všechno probere, 
ať je to pravda nebo lež, věř člověče, čemu chceš!“     
Spisovatel Zdeněk Klásek si ráno přečetl nápis „Pohádkový 

dědeček.“ Před domem starosty obce se zase objevilo   
doporučení: „Starosto, vydrž!“ Zkrátka, letošnímu autorovi 
nebo možná autorům nočních nápisů nelze upřít, že má/

mají o Zbelítovu dokonalý přehled.     

    Eva Taterová  

 Babizny, ježibaby, krásky            
i obludy. I letos se v týdnu před čaroděj-

nicemi objevovaly po vsi jako houby    
po dešti. Jen tak, pořádně vyšňořené, 
jiné s veršovaným sdělením, další v akci 

a další s politickým názorem. Sčítací 
komisařka jich letos napočítala 57. A to 
je úplný rekord za celou dlouhou dobu  

trvání této novodobé tradice. 
 

 Mezi prvními se u značky obce 

Zbelítov objevila čarodějnice v reflexní 
vestě, lákajíce na slet 30. dubna. S dale-

kohledem na očích varovala své         
kolegyně na dodržování letové rychlosti. 
„Bude tu čarodějnický slet, na brzdu 

šlápni radši hned, pokutu dostane, kdo rychlost přesáhne,“     
prozrazoval nápis. Jiná čarodějnice nezvládla jízdu na kole         
a přímo u rybníčku se poroučela k zemi: „Jako každá správná 

holka, chtěla jsem jet na Pahorka, u Krausíka jsem si dala rum    
a udělala pořádné bum,“ prozrazoval nápis. 
 

Čarodějnická letecká pošta 
 Jiná řádně vystrojená babizna se vydala na babetě            
s kufrem a bohatou výbavou směr Mukačevo - případně Užhorod. 

Další fešanda s kytarou se usadila na plotu u bytovky. Jiná se  
rozplácla v zahradě mateřské školy a místo vlasů měla rozcucha-
né čapí hnízdo. Okno mateřské školy ozdobil obrázek              

Malé čarodějnice i s havranem Abraxasem.  

 Přístřešek uprostřed vsi letos vyzdobila čarodějnická    
pošťačka. Aby dopisy a balíky mohla doručovat rychleji, vypůjčila 
si malé žluté letadélko, proslulého „čmeláka.“ „Čarodějnická 
letecká pošta – dnes podáte - za 100 let dodáme,“ avizoval jeden 

z mnoha nápisů. A zároveň také upozorňoval na plánovanou    
dovolenou: „Od 1. května letíme s holkama někam za teplem, 
čau!“  

 Kdo popošel až dolů na náves, pobavila ho další babice: 

„Když vidím vládní politiku, radši sedím na nočníku,“ říkal nápis. 
Velmi tajemně působila čtveřice čarodějnic na zahradě Tomáše 

Přibyla, stojících u malé hraničky s dřívím. Pátá, nejspíš přísná 
šéfová, na ně dohlížela z výšky stromu. Další čarodějnice chtěla 
na Pahorka a vyptávala se na cestu. To jiná na opačném konci 

vesnice chtěla muže kost a kůže a slibovala, že ho vykrmí. Jinde 
byla k vidění čarodějnická akademie s třemi malými frekventanty 
a o kus dál zase čarodějnice rybářka. Hned vedle ní na sloupu 

vlála strašidelně ve větru další.  

Víte, že Zbelítov má svá označení? 

 Zčista jasna se závěrem loňského roku objevily ve vsi dvě 

nové informační cedulky. S nevšedními názvy a úsměvnou pokul-

hávající gramatikou. „nám. Fruko Šulc“ ověnčilo sloup veřejného 

osvětlení na dolní návsi. Název Schulz je zde napsaný stylem „piš 

jak slyš“ a přehlédnut jen tak nejde. 

 

 Druhá cedulka „rozc. u Vipytý  

lahve“ je upevněna na sloupu v křižovatce 

proti domu Kreisslových. Ani zde si autor   

s gramatikou moc hlavu nelámal. Čas od 

času se na sloupu 

dokonce objevovala prázdná lahev od alko-

holu, což zase nerad viděl starosta obce. 

Kdo je strůjcem obojí recese, uvedl obojí 

do praxe, proč právě tyto názvy a proč 

takto gramaticky lze jen spekulovat…(?) Z 

potencionálních adeptů, kteří blízko bydlí, 

se k počinu nechtěl  znát nikdo. A tak i 

tentokrát zafungovalo proslulé moudro MUDr. Miroslava Plzáka: 

„Zatloukat, zatloukat, zatloukat!“ Autor je tedy nadále oficiálně 

neznámý, ale nejspíš stejně všichni vědí nebo tuší...Oběma    

ceduličkám nelze upřít smysl pro humor, recesi a jistý druh vtipné 

výzdoby. Vydrží? nebo přibydou nějaké další? 

  

 Jenom pro úplnost - svoji cedulku      

s označením ulice má i Luboš Kašpar. Připev-

něnou pěkně viditelně na zdi svého domu. 

Dostal jí kdysi jako velké překvapení k životní 

oslavě. 

       A svoji označenou ulici má také 

Luboš Chvojan. Není ale moc vidět, má 

jí na své zahradě připevněnou pěkně na 

pergole. I on jí dostal jako nečekaný 

dárek k narozeninám.                

 A víte jakou cedulkovou vizitku má před svým domem 

Jarda Kotrba?  Podívejte se na str. 7              -et- 

Vycpané ježibaby letos dosáhly rekord  

Přístřešek letos ozdobila Čarodějnická letecká pošta. 
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Kultura 

a Jarda Šimák (vozembouch) je sehra-
ná hudební trojice, která nezklame. 

Ani letos nechyběla soutěž, ale tento-
krát vyžadovala velkou zručnost a   
postřeh. Úkolem bylo nespadnout        

a ujet na kole, které však mělo náhon 
na předek a zatáčelo mu zadní kolo, co 
nejdelší úsek. Zvládlo to jenom pět 

účastníků a vítěz ujel jen necelých pět  
metrů. 

  Zpět do Zbelítova se odpoledne vrátili 

všichni stejnou cestou. V sálu kulturní-
ho domu ještě poseděli, odpočinuli, 

občerstvili se a znovu si zazpívali. Par-
ta místních žen, kterým Jarda Kotrba 
říká „Divoženky,“ si připravila krátké 

divadelní vystoupení nazvané Proměny 
ženy a diváky tím skvěle pobavila. 

Eva Taterová/foto Pavel Chvojan 

 V sobotu 15. června dopoledne se 
do Zbelítova sjelo 46 příznivců starých 

bicyklů, aby společně vyjeli na spanilou 
jízdu. Devět z nich se vydalo na vyso-
kých kolách. Spanilou jízdu organizuje 

už osm let Jarda Kotrba se svojí rodinou. 
I tentokrát počasí přálo, vše klaplo        
a probíhalo podle zavedeného scénáře.  

 Prezentace účastníků, občerstve-
ní před startem, společné focení u rybní-
ka a společný start od zbelítovského 

kulturního domu, který byl odpoledne 
zároveň i cílem. Délka trasy maximálně 
20 km, kterou oběd rozděluje na dvě 

části. Letošní trasa vedla přes Spálenou, 
Dmýštice až do Pechovy Lhoty. Tady pod 
pergolou přišel vhod řízek a salát, občer-

stvení, muzika a zpěv. Ladislav Kofroň 
(harmonika), Jan Sedláček (trubka)        

Spanilá jízda velocypédistů po osmé 

Výměnná burza 

Jarní burza přebytků sadby a květin.  

       Kdo měl navíc nebo potřeboval ještě doplnit nějaké sazeni-

ce sadby zeleniny, bylin nebo květin měl skvělou příležitost       

v sobotu 18. května odpoledne v sálu kulturního domu.            

Po loňské úspěšné premiéře uspořádali knihovníci Šárka a Jiří 

Šrámkovi i letos jarní výměnnou burzu zahrádkářských přebytků.      

K mání byly sazeničky rajčat, květáku, kedluben, pažitka, levan-

dule, měsíček zahradní. Z květin afrikány, chryzantémy, kaly, 

kany, orlíček a další druhy. Akce zaznamenala opět úspěch. 

Nenechalo si jí ujít cca 15 zájemců, z toho čtyři muži. Je tak 

velmi pravděpodobné, že se uskuteční i její  podzimní variace.     -et-/foto Šárka Šrámková  

...chystá se, zapište si do kalendáře... 

BESEDA se SPISOVATELKOU 

v sálu KD Zbelítov - 8.12.2024 -  

od 17,00 hodin - vstup zdarma 

 Na tento zimní 

termín smluvili knihov-

níci Šárka a Jiří Šrámko-

vi besedu se spisovatel-

kou Helenou Brejchovou 

Vrábkovou. Mediálně 

známou z televizního 

pořadu Co naše babičky uměly a co jsme my 

zapomněli. Spisovatelka je autorkou knih 

Keltský horoskop aneb Když stromy vyprávějí, 

Sám sobě věštcem, A nezapomeň na ponožky, 

Živote díky aneb každý má svého anděla.  

 Kromě psaní umí Helena Vrábková 

Brejchová také vykládat tarot, pracovat         

s bylinkami, poskytuje psychoporadentství     

a má nadstandardní řečnické nadání. Takové, 

že dělala i řečníka na pohřbech. „Jak začnu 

mluvit, nevím kdy přestat,“ říká o sobě.  

Dokázala to i vloni na podzim na besedě         

v milevské Kavárně za oknem, kam ji pozvala 

Městská knihovna Milevsko.           -et- 

 

ČSŽ srdečně  

zve 

všechny příznivce  

dobrého vínka a burčáku 

na 

Zbelítovské 

vinobraní 

v sobotu 14. září  

na prostranství před KD  

od 15,00 hodin 

 

Vínko a burčák bude  

nalévat a prodávat  

Alena Šrůtová  

z milevské vinotéky.  

 

Vyhrávat budou 

 Táborští pouličníci 

(hrají staropražské, jarmareční a 

hospodské písničky, je to takové 

„malé“ Šlapeto) 

 

Během odpoledne i pár veselých 

soutěží a malé občerstvení. 

Pozvánky 
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Den dětí  

po stopách lišky Bystroušky 

 Po stopách lišky Bystroušky pojmenovali 

pořadatelé zábavné soutěžní a naučné odpoled-

ne pro děti. Uspořádali ho k jejich mezinárodní-

mu svátku v sobotu 25. května. Pořadatelské síly 

tentokrát spojil zbelítovský ČSŽ, obec Osek a 

Myslivecké sdružení Hůrka Osek. Akce zaměřená 

na přírodu a myslivost přilákala na prostranství  

u mateřské školy přes padesát dětí. 

 Na děti čekalo osm stanovišť                 

s nejrůznějšími úkoly, za které sbíraly razítka    

do kartičky. Po dosažení všech osmi získaly      

na posledním stanovišti v knihovně odměnu - 

tašku plnou dobrot a hraček. Úplnou tečku      

za celým odpolednem udělalo společné opékání 

buřtů v nedalekém parku. 

 A co všechno děti absolvovaly? Zaujalo 

je vábení zvěře, které jim pomocí vábniček 

přiblížila Kateřina Cheníčková. Ta je expertkou 

na myslivost, a především na vábení zvěře.       

V jejím stánku byly k vidění i zakoupení vábnič-

ky nejrůznějšího druhu a provedení. Dětem      

poutavou formou vyprávěla o zvěři a k čemu je 

vábení dobré. Vyslechly si třeba vábení zajíce, 

lišky nebo srnce.  

 Členové mysliveckého sdružení Hůrka 

dětem představili několik loveckých plemen psů 

i s jejich zaměřením. Na dalších stanovištích 

děti rozpoznávaly zvěř podle trofejí, stop,   

skládaly puzzle nebo vymalovávaly omalovánky. 

Určovaly dřeviny podle listů a větví. Kdo uměl 

číst, přiřadil název zvířete ke správnému     

obrázku nebo si užíval zábavnou a naučnou hru  

s interaktivními tabulemi. Anebo vyzkoušel 

střelbu na terč ze vzduchovky.           -et- 

Život píše příběhy, tentokrát zlatý Kultura 

 Marie a František Šejbovi oslavili zlatou svatbu 

 Letos v sobotu 27. dubna oslavili Marie (70) a František Šejbovi (73) svojí zlatou 

svatbu. Na den přesně 50 let od chvíle, kdy si nejprve na Národním výrobu v Milevsku       

a hned poté v klášterní bazilice řekli své ano. Prožít v manželství společně bok po boku 50 

let není úplně běžné a všem dopřáno není. Šejbovi se prozatím stále těší dobrému zdraví,  

radují se z rodiny a života. Užívají si ho aktivně a stále jsou oba velmi pracovití. Snad 

právě proto si udržují zdravý životní náhled a pozitivní myšlení. Nejspíš díky tomu mají 

tělo, mysl i duši v dobré kondici a lépe odolávají času. „Oplýváme neustálým humorem, 

asi proto jsme spolu vydrželi 50 let,“ dodává František.  

 Humor prokázal ženich už ve svatební den. Svatba se odehrávala z tehdy ještě 

nedokončeného domu, v němž Šejbovi dnes bydlí. Ženich se chtěl vyhnout obvyklé taškaři-

ci u nevěsty, kdy kecal za úplatu nastrkuje ženichovi jednu falešnou nevěstu za druhou. 

Oběhnul proto nepozorovaně dům zadem a po žebříku přes balkon se dostal dovnitř. Jenže 

už na chodbě potkal budoucí tchýni, která ho rázně vykázala. Nezbylo, než se podrobit, 

mezi fingovanými nevěstami rozpoznat tu pravou a pak ji vykoupit. Mimochodem, Marie se 

vdávala přesně týden před svými dvacetinami a jen týden po svatbě o těchto narozeni-

nách nahazovali na dům fasádu. Na jejich veselce nechybělo nic, co k pořádné svatbě 

patří. Sjeli se příbuzní, dvě malé družičky i velká s mládencem, kterého si později vzala. 

Domácí požehnání i babky ze vsi, které jim přišly zazpívat. Z výtěžku šraňku má Marie 

dodnes na památku vystavené hrnečky. Po skončení svatební hostiny zašli novomanželé 

ještě do zbelítovského kulturáku na jaroslavskou taneční zábavu. Jaké bylo jejich překva-

pení, když jim svobodná chasa ze vsi k ránu přišla zazpívat až pod okna jejich ložnice.     

A dokonce zkoušela po nastavených tvárnicích vylézt až k nim a pozdravit je. Leč, když    

z okna vykoukla udivená rozcuchaná hlava jednoho z hostujících nocležníků, kteří po  

veselce v domě přespávali, lekla se, že je to kněz a  rychle se rozutekla. 

 Jak to vlastně celé začalo? Svojí budoucí ženou spatřil František úplně poprvé       

v milevském kostele. Byli mu tři roky a rodiče sem ke křtu přinesli jeho sestru Stáňu.  

Marie je jen o měsíc starší než Stáňa, a tak i ji rodiče přinesli pokřtít. Tehdy se křtilo vždy 

více dětí  najednou. Malý František pobíhal okolo a nemohl tušit, že s děvčátkem v zavino-

vačce se dočkají zlaté svatby. K dalšímu setkání došlo za 16 let. „V Dmejšticích na     

maškarním mě přepadla černoška,“ prozradil František. Marie, tehdy Hrůzová si tam  

vyrazila s kamarádkou na maškarní bál. Šly za dvě černošky a pohledný mladík padl Marii 

hned do oka. Chodila pro něj tancovat a zvesela si ho dobírala. Po půlnočním odmaskování 

se ale do sálu už nevrátila. Kdo neznámá byla František moc netušil. Do třetice se setkali 

v Milevsku na náměstí při maškarách a to už si dodal odvahu. Přišel blíže a řekl: „Tohle 

bude asi ta černoška.“ A tady by šel datovat začátek jejich vztahu, který za čtyři roky 

zpečetila svatba. Nejprve se potkávali náhodně u muziky, později už František jezdil do 

Zbelítova za Marií každou neděli. Jednou jí lákal do Hrejkovic na pouť. „Tati, můžu jet    

s Fanoušem na pouť ?“ zeptala se svého  otce. Ten se jí nejprve zeptal, čí je a odkud? 

Když mu řekla, že je to František Šejba z Dmýštic, svolení dostala: „Starýho Frantu znám 

a je to dobrej chlap, tak můžeš.“ Za půl roku na podzim musel František na dva roky      

na vojnu. Do Drhovic to naštěstí nebylo daleko a Marie tam za ním jezdila na pionýru, 

později do Rožmitálu autobusem. Jak to jen šlo, jezdil František na opušťák do Zbelítova 

nebo alespoň psal. Jenže psal jen Marii a rodiče doma tak trochu opomíjel. Maminka si ale 

poradila. Udeřila na listonoše, jestli František píše alespoň do Zbelítova a když jí to   

potvrdil, byla spokojená a dál už nepátrala. 

  Mariiny rodiče začali stavět ve Zbelítově na drahách dům, kde Šejbovi  dnes žijí. 

Marie pracovala v Jitexu, doma pomáhala na stavbě a mezitím jezdila za Františkem na 

vojnu. Dnešním pohledem se toho zdá dost, ale jí to tenkrát nepřišlo. Byla mladá, pohled-

ná, zamilovaná, plná energie. Není divu, že o nápadníky neměla nouzi. Jenže František 

Šejba byl v jejím srdci a očích tím pravým a to se dodnes nezměnilo. A co jim život    

přinesl? Dvě děti, dvě vnoučata a spokojený, prací naplněný život. Oba pracovali celý  

život v jedné továrně, každý v té své                      

-Marie v Jitexu, František v ZVVZ. 

 A jaký měli v sobotu 27. dubna po 50 

letech svatební den? Všichni okolo scénář znali, 

jenom oni ne. „Buďte připraveni ve 13,30   

hodin, vyzvedneme vás,“ řekla jim dcera Marce-

la. Vyzvedli, zavezli do klášterní baziliky a  

překvapení nebrala konce. Čekaly zde sestřeni-

ce, bratranec a švagrová s partnery, obě     

tehdejší družičky a kněz. Ten je v bazilice  

provedlkrátkým slavnostním obřadem, který 

hudebně dokreslila trojice hudebnic. A pak už 

se všichni vydali k Timoranským do Zbelítova na 

malou hostinu, kterou se svojí rodinou a také    

v utajení přichystala dcera Marcela.          -et- 

Na svatební fotografii z 27. dubna 1974  - (vedle) v ten stejný den po 50 letech. 
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Akční mateřská škola Skřítci 

 V letošním školním roce čerpáme finance 
z dotačního projektu Operační program Jana Amose     
Komenského, který je spolufinancován Evropskou unií. 

Tuto dotaci využíváme pro realizaci aktivit, které jsou 
zajímavým a zábavným zpestřením našeho ročního progra-
mu, ale zároveň podporují i rozvoj a vzdělávání dětí.     

Na jaře tak proběhla další tři projektová dopoledne v lese 
u Zbelítova s Jakubem Brichtou nazvaná Příroda se       
probouzí, Ze života hmyzu a poslední červnová opakovací 

lekce s poznáváním lesa všemi smysly. Dalším projektem 
byla kreativní práce s keramickou hlínou ve spolupráci 
s paní Věrou Pichovou z Ateliéru Radost. V dubnu vyráběly 

děti ve školce keramické srdce jako dárek pro maminku 
k svátku.  

 
V květnu jsme se vlakem vydali do Stehlovic, kde 

děti ve venkovním ateliéru vytvářely z hlíny tácek. Ten 

potom zdobily květinami a travinami, které do hlíny    
vtlačovaly. Po tvořivé činnosti jsme se vydali na místní 
zábavnou stezku. Děti si vyzkoušely venkovní hry jako  

kuželky, lovení ryb, hod kroužky i plavbu na vorech. Naší 
další velkou podporou je spolupráce s Obcí Zbelítov a  
Tomášem Kotrbou při dopravě dětí na kulturní akce. Díky 

tomu jsme mohli navštívit Dům kultury Milevsko a     
shlédnout loutkovou pohádku s názvem Kašpárek a deštivý 
les i koncert v ZUŠ Milevsko.  

 Ve spolupráci s milevskou knihovnou se uskutečnily         
v naší školce s lektorkou další tři lekce Knihožroutů.    

Poslední setkání v tomto školním roce proběhlo v Městské 
knihovně v Milevsku předposlední červnový čtvrtek. Mezi-
národní den dětí jsme oslavili v pátek 31. května.        

Dopolední činnosti byly provázány tématem Ze života 
hmyzu. Děti si zahrály na včelky, luční kobylky, mravence 
i broučky. Pochutnaly si na výborných muffinech od malé 

Viktorky a její maminky Lindy.  
 Na jaře jsme se také po dvě odpoledne společně 
setkali s rodiči dětí, příbuznými a přáteli na zahradě   

školky. První setkání zahájily děti připraveným sportovním 
vystoupením. Pak už na všechny čekala kopečková domácí 

zmrzlina z dílny pana Kortana a skákací hrad. Druhé    
setkání bylo rozlučkové hlavně pro děti, které od září  
nastupují do základní školy. Pět dětí bylo slavnostně    

pasováno na absolventy mateřské školy. Na památku       
na školku jim učitelky předaly upomínkové dárky a pan 
starosta Petr Zelený knížku s věnováním. Následoval    

zábavný taneční a soutěžní program s naším oblíbeným 
klaunem Čikem. 
 

 Ve čtvrtek 13. června pořádal milevský městský 
úřad na hřišti 1. základní školy Sportovní hry MŠ 2024. 
Celkem se zúčastnilo 12 mateřských škol včetně naší. Děti 

si vyzkoušely připravené sportovní disciplíny i další dopro-

vodný program, se kterým se připojil Handball Club Milevsko, FBC 
Došwich Milevsko, Státní zdravotní ústav, milevští hasiči a             

lektorka nadačního fondu Mathilda a její vodící pes Charlie.  

 V den vyhlášeného zápisu nových dětí do Mateřské školy 
Skřítci jsme zapsali dvouletého chlapečka z Kučeře a dvouletou 

holčičku z Petrovic. Následně pak mimo termín přišli zapsat rodi-
če ještě dva sourozence z Kučeře ve věku pěti a šesti let a dvou-
letou holčičku ze Zbelítova.  

 Další školní rok končí, školákům přejeme hodně úspěchů  
ve škole i v životě a my už se budeme těšit po prázdninách         
na další školní rok.  

 Za Mateřskou školu Skřítci Hana Maťhová 

 Tady bydlí Jarda Kotrba. K výjimečným cedulkám 

ve Zbelítově se po právu řadí i tato. Před svůj dům  ji na vysoké 

kolo nainstaloval letos v lednu Jarda Kotrba, odjakživa přezdíva-

ný jako Korbel. Jízda na vysokém kole a  jejich výroba je pro něj 

výsostně typické. Vtipná vizitka je tak viditelná už zdálky. 



Životní jubileum oslavili 

Zbelítovský zpravodaj –Informační čtvrtletník pro občany Zbelítova • Vydává: Obec Zbelítov, IČO 00511692 • Adresa redakce: Obecní úřad 
Zbelítov, Zbelítov 63, 399 01 Milevsko • Kontakty: tel. 382 526 274, e-mail: zbelitovskyzpravodaj@seznam.cz  • Redakce: Eva Taterová •  
Registrováno Ministerstvem kultury ČR pod čj. MK ČR E 20197 • Tisk: LK TISK v.o.s. Milevsko  

Kulturní akce 

Pokud si nepřejete svá jubilea ve Zbelítovském zpravodaji zveřejnit,            
sdělte tento požadavek starostovi obce nebo v redakci. 

(a souhlasili se zveřejněním) 

 Petr Koudelka  50 let 

 Zoltán Timoranský  50 let 

 Petr Novotný  55 let 

 Jaroslav Kolář  60 let 

 Jiřina Kortanová  70 let 

 Marie Šejbová  70 let 

 Eva Holánová  75 let 

 Jana Kukačová  75 let 

 

27. dubna 2024 oslavili 

 Marie a František Šejbovi

svojí zlatou svatbu —  

výročí 50 let od uzavření sňatku. 

 

 

Blahopřejeme a do dalších let 

přejeme pevné zdraví! 

 

V š e m   s r d e č n ě   b l a h o p ř e j e m e ! 

 

6. července 

Posezení s dechovkou Božejáci 

+  

taneční zábava v sálu KD - hraje Sifon 
bližší informace na str. 1 

 

7. července 

Zájezd do divadla s otáčivým hledištěm  

v Týnu nad Vltavou 
na představení Do naha 

pořádá ČSŽ, jen pro přihlášené. 

 

10. července 

Zájezd do divadla s otáčivým hledištěm  

v Týnu nad Vltavou 
na představení Mravnost nade vše 
pořádá ČSŽ, jen pro přihlášené. 

 

13. července 

4. kolo soutěže O putovní pohár hasičů  

okresu Písek a starosty obce Zbelítov 
na louce pod mateřskou školou 
nástup družstev ve 12,50 hodin 

začátek ve 13,00 hodin. 
 

14. září 

Zbelítovské vinobraní  
bližší informace na str. 5  

v případě nepříznivého počasí  
se akce uskuteční v sálu KD. 

 

28. září 

Václavská taneční zábava 
v sálu KD s kapelou Hastrmani 

sledujte plakáty. 
  -et- Poděkování 

 Na pravé straně silnice z Velké do 

Zbelítova jen kousek pod jejím náspem stával 

křížek. Připomínal tragickou událost, která 

se zde stala 10. července roku 1998. Tehdy 

při dopravní nehodě přišel o život Jaroslav 

Rozhoň ze Zbelítova. Jeho rodiče na paměť 

této tragédie nechali na tomto místě umístit 

křížek. Stál zde řadu let a důstojně připomí-

nal onu smutnou událost. Bohužel, křížek byl 

před několika lety zničen. Jak se to stalo      

a kdo je viníkem se zjistit nepodařilo. Křížek 

byl rozlámaný na kusy, z nichž většina ležela 

pohozená v okolí kamenného podstavce         

z původního křížku. Tohle náhodně zjistil 

Pavel Chvojan při vysekávání trávy kolem 

silnice. Slovo dalo slovo a rozjela se akce, 

jejímž výsledkem je znovu opravený křížek.  

Na opravě se podílel Pavel Chvojan, Petr Řehoř  

a pomáhal také Luboš Chvojan.  

Všichni ve svém volném čase, ochotně, dobrovolně a zcela nezištně.    

Písnička k narozeninám 
  Oslavencům, kteří slaví kulaté výročí narození,     

nechává zastupitelstvo obce zahrát v Českém rozhlasu České 

Budějovice. V pořadu Písničky pro radost zazní v den jejich 

narozenin poslaná gratulace pro oslavence a písnička. Hraje 

se jubilantům při výročí věku narozenin 70, 75, 80, 85, 90    

a dále pak každý rok.  

Osobní gratulace jubilantům 
 Při této příležitosti vykonávají zástupci obce návštěvu 

u jubilanta v jeho domácím prostředí. Poblahopřejí mu          

a předají malou pozornost. Osobní návštěva se týká jubilan-

tů, kteří dosáhli věku 70, 75, 80, 85, 90 a dále pak každý 

rok.          -et- 

Rodina Rozhoňova všem aktérům mnohokrát děkuje!  

Velmi si váží jejich práce, empatie a lidské solidarity.  

Oceňuje, že v dnešní nelehké hektické době mezi námi  

ještě žijí lidé se srdcem na pravém místě. 

mailto:zbelitovskyzpravodaj@seznam.cz

